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اجرای طرح نور زندگی همزمان با روز 
خانواده

اعطای تسهیلات ۲۰۰میلیون تومانی 
بیمه های زندگی کوثر

بیمه کوثر و بانک مهر ایران طی تفاهم نامه ای 
در رشته بیمه زندگی تسهیلات قرض الحسنه به 

مشتریان خود ارائه می دهند.
تبلیغات و اعلام  به گزارش روابط عمومی و 
مدیر بازاریابی بیمه های انفرادی و امور مشتریان 
بیمه کوثر، تفاهم نامه این شرکت و بانک مهر 
ایران با هدف حمایت از بیمه گذاران و به منظور 
ارائه محصولات بیمه ای در رشته بیمه های زندگی 
قرض  تسهیلات  طریق  از  خود  مشتریان  به 

الحسنه، منعقد گردید. 
مهدی زمانی در این باره اضافه کرد: در طرح 
" نور زندگی " مشتریان عزیز می توانند تا سقف 
۲میلیارد ریال از طریق ارائه تسهیلات دریافت 
کالا و خدمات ایرانی با باز پرداخت حداکثر ۵ 

ساله منتفع گردند.
برای  گرامی  هم وطنان  افزود:  پایان  در  وی 
بهره مندی از این طرح و کسب اطلاعات بیشتر 
می توانند به سرپرستی ها و نمایندگی های بیمه 

کوثر در سراسر کشور مراجعه فرمایند.

تداوم حضور بیمه ملت در جمع بازیگران 
بین المللی صنعت بیمه 

دریافت مجوز قبولی اتکایی خارج 
از کشور بیمه ملت برای ششمین سال 

پیاپی

قبولی  مجوز  دریافت  با  ملت  بیمه  شرکت 
اتکایی از خارج کشور برای ششمین سال پیاپی، 
گام بلندی برای حضور در بازار های منطقه ای و 

بین المللی برداشت.
ملت، این  بیمه  عمومی  روابط  گزارش  به 
شرکت به عنوان اولین شرکت بیمه خصوصی 
کشور، موفق به دریافت مجوز قبولی اتکایی از 
خارج کشور شد و گامی مهم در جهت حضور 
در بازارهای بین المللی بیمه برداشت. این مجوز 
که با استناد به ضوابط اجرایی ماده ۱۹ آئین نامه 
۱۰۰ شورای عالی بیمه صادر شده است، به بیمه 
تا ریسک های شرکت های  اجازه می دهد  ملت 

بیمه خارجی را تحت پوشش قرار دهد.
دریافت این مجوز در شرایطی که تحریم های 
دارد،  ادامه  همچنان  ایران  علیه  ظالمانه 
بالای  ظرفیت های  و  توانمندی ها  نشان دهنده 
شرکت بیمه ملت در عرصه بین المللی است. 
این شرکت پیش از این نیز سابقه دریافت مجوز 
قبولی اتکایی از خارج را داشته و به مدت پنج 
سال متوالی به عنوان اولین و تنها شرکت بیمه 
مرکزی  بیمه  از  را  مجوز  این  کشور  خصوصی 

دریافت کرده بود.
بیمه ملت با حفظ روابط بیمه گری با بروکرها 
آنها  و رضایت  اعتماد  بین المللی،  بیمه گران  و 
فعالیت های  حاضر  حال  در  و  کرده  جلب  را 
دنبال  ملی  مرزهای  از  فراتر  را  خود  بیمه گری 
می کند. دریافت مجوز قبولی اتکایی از خارج، 
ارائه  با  تا  بیمه ملت می دهد  به  را  امکان  این 
خارجی،  بیمه  شرکت های  به  بیمه ای  خدمات 
افزایش  بیمه  بین المللی  بازار  در  را  سهم خود 
دهد و به عنوان یک بازیگر فعال در این عرصه 

شناخته شود.
متوالی،  سال  ششمین  برای  اتفاق  این 
دستاوردی مهم برای شرکت بیمه ملت و صنعت 
بیمه کشور به شمار می رود و نشان دهنده پویایی 

و بالندگی این صنعت در شرایط تحریم است.

مدیر عامل بیمه سرمد در دیدار با مدیر 
شعب بانک صادرات استان آذربایجان غربی:
تمام تلاش تیم مدیریتی بیمه سرمد، 

علاوه بر تثبیت رشد همه جانبه و 
حرکت بر مدار سودآوری، افزایش 

رضایت بیمه شدگان بوده است

از  چند  تنی  همراه  به  سرمد،  بیمه  مدیرعامل 
معاونان و مدیران بیمه سرمد در سفر به استان 
آذربایجان غربی با مدیر شعب بانک صادرات این 

استان دیدار و گفت وگو کرد.
دکتر  سرمد،  بیمه  عمومی  روابط  گزارش  به 
بهشتی نژاد صبح امروز دوشنبه ۱۱ تیرماه، به همراه 
چند تن از معاونان و مدیران بیمه سرمد به منظور 
بررسی تعاملات و مسائل فی مابین بیمه سرمد و 
بانک صادرات استان آذربایجان غربی با امیرگان، 
و  دیدار  استان،  این  صادرات  بانک  مدیر شعب 
گفت وگو کرد.  دکتر بهشتی نژاد در ابتدای جلسه 
به تشریح اقدامات انجام شده بیمه سرمد در یک 
درمان  بیمه های  حوزۀ  در  خصوصاً  اخیر  سال 
پرداخت و افزود: تمام تلاش تیم مدیریتی بیمه 
سرمد، علاوه بر تثبیت رشد همه جانبه و حرکت 
بیمه شدگان  رضایت  افزایش  مدار سودآوری،  بر 
کاهش  سرمد  بیمه  است.  مدیرعامل  بوده 
تعداد  افزایش  و  خسارت  زمان پرداخت  مدت 
مراکز درمانی طرف قرارداد را از مهم ترین برنامه 
توصیف  درمان  بیمه های  حوزۀ  اقدامات  و  ها 
کرد.  مدیرعامل بیمه سرمد با تأکید بر لزوم برگزاری 
جلسات مشترک با بیمه گزاران و مسئولین استانی 
اظهار داشت:  تعاملات  ارتقای سطح  راستای  در 
برگزاری این دست جلسات در سطوح مختلف قطعاً 
مسیر ارائۀ خدمات را برای همکاران بنده در شعب 
استانی و ستاد مرکزی روشن تر کرده و بالطبع با 
رفع مشکلات و موانع، افزایش سطح رضایتمندی 
بیمه شدگان حاصل خواهد شد.  ایشان در پایان 
جدید  ساختمان  افتتاح  و  راه اندازی  به  اشاره  با 
آذربایجان غربی  استان  بیمه سرمد در  مدیریت 
اضافه کرد: تلاش ما در بیمه سرمد بر آن است 
محترم،  بیمه گزاران  در شأن  و  درخور  فضایی  تا 
فراهم  خود  پرتلاش  نمایندگان  و  عزیز  همکاران 
کرده و ارائۀ خدمات را تسهیل بخشیم.  وی ابراز 
امیدواری کرد با افتتاح ساختمان جدید مدیریت 
بیمه سرمد در استان آذربایجان غربی و برنامه ریزی 
مناسب مدیر شعبه شاهد خدمت رسانی مطلوب 
به بیمه گزاران خصوصاً همکاران محترم بانک معظم 

صادرات باشیم. 
در ادامۀ این جلسه امیرگان، مدیر شعب بانک 
صادرات استان، ضمن خیرمقدم به مدیران بیمه 
سرمد، از تلاش و اهتمام بیمه سرمد در افزایش 
مشکلات  رفع  و  خسارت  پرداخت  در  سرعت 
بیمه شدگان تقدیر و تشکر کرد. مدیر شعب بانک 
صادرات استان عنوان کرد بیمه سرمد عضو خانوادۀ 
بزرگ بانک صادرات ایران است و می بایست رفع 
مشکلات بیمه شدگان بانک جزو اولویت های آن 
قرار گیرد، چرا که افزایش رضایت کارکنان اثربخشی 
ایشان را در ارائۀ خدمات مطلوب به مشتریان بانک 
بازدهی  افزایش  باعث  نهایت  در  و  داده  افزایش 

بانک خواهد شد.
 ایشان ضمن اشاره به رشد مثبت بیمه سرمد 
پرداخت  زمان  مدت  کاهش  و  خدمات  در ارائۀ 
این  گذشته،  به  نسبت  بیمه شدگان  به  خسارت 
جدیت  و  برنامه ریزی  مرهون  را  مثبت  تغییرات 
تیم مدیریتی جدید بیمه سرمد دانست. وی ابراز 
امیدواری کرد با ادامۀ روند روبه رشد بیمه سرمد 

دیگر شاهد نارضایتی های موردی نباشیم.
جدید  ساختمان  افتتاح  تبریک  ضمن   ایشان 
مدیریت بیمه سرمد استان آذربایجان غربی گفت 
قطعاً استقرار همکاران در ساختمان جدید باعت 
بیمه ای خواهد شد  ارائۀ خدمات  ارتقای کیفیت 
و به زودی شاهد درخشش بیمه سرمد در استان 
و  گستردگی  به  اشاره  با  بود.  امیرگان  خواهیم 
شرایط جغرافیایی استان آذربایجان غربی، خواستار 
افزایش تعداد نمایندگان و همچنین مراکز درمانی 
طرف قرارداد در شهرستان های مختلف استان شد. 

در این دیدار، آقایان امینیان مشاور مدیرعامل در 
حوزۀ بانک و بیمه، بزرگ زاده سرپرست معاونت 
بازاریابی و شبکۀ فروش، گرشاسبی معاون فنی 
مدیریت  سرپرست  فرشباف  زندگی،  بیمه های 
و  حراست  مدیر  دلروز  فروش،  شبکۀ  و  شعب 
بیمه  غربی  آذربایجان  شعبۀ  مدیر  راد،  رضایی 

سرمد، مدیرعامل بیمه سرمد را همراهی کردند.

 مناظره های راند دوم رقابت انتخاباتی میان مسعود 
پزشکیان و سعید جلیلی در حالی به اتمام رسید که 
مساله FATF و برجام به جدال اصلی میان این دو 

کاندیدا تبدیل شد.
هر چند محور بحث در ابتدا، مساله ۶۰ درصد از 
شهروندانی بود که در انتخابات شرکت نکردند و در 
نهایت هر دو نامزد انتخاباتی بر تلاش برای شنیده 
بود،  نداده  این جمعیت بزرگ که رای  شدن صدای 
تاکید داشتند، اما در نهایت زمان داغ مناظره را باید ۲۰ 
دقیقه پایانی مناظره اول و تمامی دقایق مناظره دوم 
دانست که دو طرف تسلسل وار و بدون توقف درباره 
برجام و FATF و اقتصاد با هم وارد یک جدال لفظی 

جدی شدند.
که  است  مطرح  وضعیتی  در  اما  بحث،  این 
کارشناسان FATF گزارش های رسمی کشور ها را در 
مورد شفافیت مالی، قوانین مالیاتی و... ملاک قرار 
داده و میزان ریسک سرمایه گذاری در یک کشور را 
و  ایران، کره  شمالی  تنها سه کشور  اعلام می کنند. 

میانمار در لیست سیاه قرار دارند.
منتقدان جلیلی از مناظره های گذشته تا حال

البته که سعید جلیلی به تکذیب شدن حرف هایش و 
حملات به این سخنانش احتمالا عادت کرده است. کما 
این که در سال ۱۳۹۲ نیز »علی اکبر ولایتی« با حمله 
شدید به شیوه مذاکرات هسته ای با حضور »سعید 

جلیلی« گفت: میز مذاکره کلاس فلسفه نیست.
معصومه ابتکار نیز اخیرا درباره سعید جلیلی و مدل 
مذاکرات وی گفته است: »در بحث سیاست خارجی 
آقای جلیلی به صراحت بار ها و بار ها مانع به نتیجه 
رسیدن برجام شد، بار ها و بار ها طیف و تفکر ایشان 
مانع به ثمر رسیدن مذاکرات مربوط به FATF شد که 
اشاره کرد،  آن  به  مناظرات  پورمحمدی هم در  آقای 
چنانچه آقای ولایتی هم به صراحت گفت آقای دکتر 

جلیلی مانع شد.«
پورمحمدی در نشست خبری خود در تسنیم و در 
آیا آقای جلیلی  اینکه  ایلنا، مبنی بر  پاسخ به سوال 
اجازه ندادند FATF را تصویب کند؟ گفته بود: »من 
بنا ندارم به کسی نسبت خلاف بزنم، آقای جلیلی و 
یکی از فرماندهان جنگ در ملاقاتی که داشتیم بیان 
داشتند که شک داریم به صحت و درستی آقایان و باید 
منافع کشور در اولویت باشد و باید سیاست ها تنظیم 
مالی  ارتباطات  گلوی   FATF که  است  سال  شود.۱۰ 
کشور را گرفته است و اجازه نمی دهد. کشور ها رویشان 
نمی شود که بگویند تحریم های آمریکا مانع است بیان 
می کنند که FATF نمی گذارد حتی چین و روسیه این 
موضوع را بیان می کنند. ما در FATF منطقه ای ورود 

داشته ایم که باید از این موضوع استفاده کنیم.«
زخم افشاگری پورمحمدی همچنان تازه است

پورمحمدی البته در مناظره چهارم دور اول مناظره ها 
نیز بدون اشاره به شخص خاصی می گوید: »برخی از 
نامزد ها جاده صاف کن تحریم ها هستند. برخی از این 
آقایان تحریم و رنج و عذاب ایران را فرصت و نعمت 

می دانستند و همچنان می دانند.«
سخنان  این  خطاب  کارشناسان  از  بسیاری 
پرومحمدی را نیز سعید جلیلی دانسته بودند. البته 
پیش از این نیز و در دومین جلسه مناظره های دور 
اول بود که پورمحمدی خطاب به سعید جلیلی گفت: 
آقای جلیلی در سال ۹۲ در پایان جلسه به من گفت 
تو مسئول باشی قبول داریم، اما آقایان را قبول نداریم!
در  پورمحمدی،  مصطفی   ،۲۴ اقتصاد  گزارش  به 
اینگونه  را  جلیلی  مخالفت سعید  روند  دوم  مناظره 
توضیح می دهد: »من صادقانه می گویم و به دوستان 
هم ارادت دارم، اما باید با مردم صادق باشیم، ولی 
به چند نمونه اشاره می کنم. مثلاً برادر عزیزمان جناب 
مواضع  تحریم ها  به  نسبت  که  اول  جلیلی،  آقای 
در  دارم  یاد  کنم.  تکرار  نمی خواهم  و  دارد  معلومی 
شورای عالی امنیت ملی موضوع FATF مطرح شد که 
سال ۹۵ بود. من و آقای طیب نیا دعوت شدیم که عضو 
شورای عالی ضدپولشویی بودیم. آنجا به بحران های 
تبادل مالی اشاره کردم و گفتم برجام هم نباشد این 
شرایط ما را گرفتار می کند. آقای جلیلی پایان جلسه 
به من گفت آقای پورمحمدی تو مسئول باشی ما قبول 
داریم، اما آقایان مسئول باشند ما قبول نداریم. گفتم 
آقا اصل مطلب را که اشکال وجود دارد بپذیریم و بعد 
با هم به شروط و قیودی برای حل مشکل باید برسیم. 
هفت تا هشت سال از آن روز گذشته، اما مدام به 

اقتصاد فشار آمده است.«
FATF جدال بر سر

این سخنان پورمحمدی در همان جلسه با سکوت و 
عدم پاسخگویی سعید جلیلی رو به رو شد و در جلسه 
بعد نیز دفاع بسیار ضعیف جلیلی را در پی داشت، اما 

با واکنش های گسترده در جامعه همراه شد.
سیاهی  جعبه  در  پورمحمدی  مصطفی  واقع  در 

را باز کرده بود که جلیلی و تیم همراهش به راحتی 
نمی توانستند آن را دوباره ببندند، و افشاگری این بود 
که خود جلیلی نیز می داند کشور به FATF نیاز دارد، 
اما او به دلیل دشمنی با دولت روحانی در برابر اجرای 

آن مقاومت و ایستادگی می کند.
در  محبی  جلیل  که  بود  افشاگری  همین  از  پس 
حساب شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
پورمحمدی  که  جمله ای  درخصوص  جلیلی  سکوت 
درباره FATF نقل کرد تایید سخنان او بود. در این 
صورت جلیلی پشت پرده با FATF موافق است و فقط 

با اجرای آن در دولت روحانی مخالف بوده است.
ظریف  محمدجواد  که  بود  افشاگری  این  از  پس 
در دیدار انتخاباتی اش در مازندران خطاب به سعید 
جلیلی گفت: »به خاطر اینکه روحانی بود اجازه ندادند 
به توافق FATF نزدیک شویم. به خاطر اهداف سیاسی 

مردم را بیچاره کردید چه می خواهید از جان مردم.«
اول در راند دوم  در واقع ریشه بحث های مناظره 
انتخابات را باید در بیش از ۷ سال معطلی پیوستن 
دانست.   )FATF( مالی  اقدام  ویژه  گروه  به  ایران 
مساله ای که هرچند سعید جلیلی اکنون تلاش می کند 
که خود را از آن مبرا کند، اما در نهایت به نظر می رسد 
او به دلایل رقابت های سیاسی و جناحی، با علم به 
نیاز کشور برای پیوستن به این پیمان، آن را گروگان 

گرفته است.
سعید جلیلی آنچه کرد و آنچه واقعا می اندیشد!

اما چرا روش های سعید جلیلی در این سال ها همواره 
با انتقادات بسیار همراه بوده است. »کار دیپلماسی 
میلی متری جلو می رود.  ایرانی است که  مثل فرش 
این گفته  و دقیق است.«  نیز ظریف  ما  دیپلماسی 
سعید جلیلی، دبیر وقت شورای عالی امنیت ملی ایران 
است که در بحبوحه مذاکرات هسته ای اواخر دهه ۸۰ 
خورشیدی، سعی داشت طولانی شدن آن را این گونه 
توجیه کند. مذاکراتی که در دوره فعالیت وی شش 
سال به طول انجامید و با چند قطعنامه شورای امنیت 
سازمان ملل و وضع تحریم های جدید همراه بود و به 

نتیجه مثبتی نرسید.
سعید  کلام  تکه  »تهدید«  و  »ظرفیت«  واژه های 
جلیلی در گفتمان سیاسی اش است که بازتاب دهنده 
نظرات وی نیز می تواند باشد. جلیلی که در سال ۱۳۹۲ 
یعنی زمانی که همچنان دبیر شورای عالی امنیت ملی 
بود برای نخستین بار پا در رقابت های انتخاباتی ریاست 
جمهوری گذاشت و با جلب چهار میلیون رای پایین تر 
از حسن روحانی و محمد باقر قالیباف قرار گرفت، در 
سال ۱۴۰۰ برای بار دوم به این رقابت ها آمده است، اما 
در محافل سیاسی از او به عنوان کاندیدای پوششی در 

حمایت از ابراهیم رئیسی یاد می شود.
منتقدان سعید جلیلی، او را متهم می کنند که در 

طول شش سال که رهبری مذاکرات را برعهده داشت، 
آن را بدون دلیل طولانی و کشدار کرد. اما جالب این 
است که جلیلی آن را نکته منفی نمی داند: »چه کسی 
حال  در  است؟!  غلط  مذاکرات  شدن  طولانی  گفته 
حاضر گفتگو هایی بین آمریکا و برخی کشور ها وجود 

دارد که بیش از ۲۰ سال به طول انجامیده است.«
توجه کنید جلیلی اساسا این طولانی شدن را نه تنها 
نکته منفی نمی داند که حتی گاه از آن دفاع نیز می کند 
و ابدا در پشت این دفاع به زیان های اقتصادی وارد 

شده به کشور نیز نمی اندیشد.
مخالفت علنی و آشکار جلیلی با برجام

که  دورانی  در  جلیلی   ،۲۴ اقتصاد  گزارش  به 
درگیر مبارزات انتخاباتی نباشد نیز دلیلی برای انکار 
مخالفتش با برجام نمی بیند و پس از امضای برجام 
در تیر ۱۳۹۴،  نیز در سخنرانی های خود گاه و بی گاه 
به این موضوع می پرداخت به طوری که در فروردین 
۱۳۹۵ در دانشگاه گیلان گفت: »اگر بنده به ریاست 
جمهوری می رسیدم، برجام را امضا نمی کردم؛ چراکه 

اندیشه بنده متفاوت است.«
نیز  رجایی  شهید  دانشگاه  در  آبان ۱۳۹۵  در  وی 
انگار  که  می شد  صحبت  برد-برد  از  »طوری  گفت: 
مشابه برد دشمنان هم نصیب ما خواهد شد، ولی کم 
کم آشکار شد که برُد آن ها فوری، قطعی و کامل و برُد 

ما موکول به، اما و اگرهاست.«
کرد:  اظهار  نیز   ۱۳۹۵ اسفند  در  جلیلی  سعید 
خواندن  بیانیه  دیپلماسی،  می گفتند  که  »کسانی 
نیست اکنون در برابر نقض برجام به جز بیانیه خوانی 

چه کاری انجام می دهند؟«
برجام،  از  آمریکا  خروج  و  انتخابات  این  از  بعد 
سخنان سعید جلیلی تند و تیزتر شد. جلیلی در 
خرداد ۱۳۹۷ در توییتی نوشت: »برجام مانند این 
بود که ماشین یک میلیونی را به مبلغ یک میلیارد 
خریداری کنی، اما طرف مقابل بعد از آنکه بخشی 
از پول را از ما گرفت، از دادن ماشین خودداری و با 
ماشین فرار کند و بعد شرکای او به شما بگویند باید 
بقیه اقساط ماشین را بدهید و بعد هم گفته شود یک 

مزاحم از معامله خارج شد.«
این توییت واکنش هایی را در پی داشت به طوری 
که حمید ابوطالبی، مشاور سیاسی روحانی در پاسخ 
به جلیلی گفت: »شما شش سال پشت فرمان این 
ورود  گذشتید،  قرمز  چراغ  از  آنقدر  بودید؛  ماشین 
ممنوع رفتید، توقف مطلقا ایستادید و ... تا خسارت ها 
و جریمه های آن هزار برابر قیمت ماشین شد، سپس 
ماشین را به دره فصل هفت منشور انداخته و گفتید 
این ها کاغذ پاره است. این ارثیه دوران شوم ماشین بازی 

و تمرین رانندگی جنابعالی است.«
جلیلی، اما همچنان به سخنان انتقادی خود علیه 

برجام ادامه داد و حتی اذعان کرد که از ابتدا مخالف 
از  آقایی گفته است جلیلی  بوده است: »امروز یک 
ابتدا با برجام مخالف بوده؛ بله، مخالف بودیم. بنده 
طبق وظیفه ام حتی قبل از اینکه در مجلس و شورای 
عالی این مخالفت را مطرح کنم، به آقای رئیس جمهور 
نامه نوشتم؛ آن را رسانه ای هم نکردم. گفتم به نظر ما 
می رسد که به این توافق ایرادات جدی وارد است؛ نه 

آنکه بگذاریم بعدا که خطا ها رو شد بیاییم و بگوییم.«
تمایل صریح جلیلی به رابطه با چین و روسیه به جای 

الباقی جهان
او به تدریج دیدگاه های خود در سیاست خارجه 
را شفاف تر کرد و به طور واضح گفت که تمایلی به 
مذاکره و ارتباط با آمریکا و اروپایی ها ندارد. وی در 
دی ماه ۱۳۹۹ گفته بود: »ما در دنیا نزدیک ۲۰۰ 
کشور داریم. چه کسی گفته این دنیا فقط آمریکا و 
چند کشور اروپایی است؟ ما فقط در همسایگی مان 
چیزی  یک  وارداتشان  این ها  که  داریم  کشور   ۱۵
بازار  خیلی  که  است  دلار  میلیارد  هزار  به  نزدیک 
مهیا و فراهمی است برای شما و اتفاقاً اکثر این ها 
بسیاری از آن تولیدات شما را نیاز دارند. اتفاقا ما باید 
تاکید کنیم روی تعامل سازنده و گسترده با جهان و 
جهان آمریکا و چند کشور اروپایی نیست. ما باید این 

ضعف را جبران کنیم.«
وی همچنین بار ها به تمایل برای گسترش رابطه 
چین  »مثلاً  است:  کرده  اشاره  روسیه  و  چین  با 
امروز یک قدرت بزرگ در دنیاست و رئیس جمهور 
آن می آید ایران می گوید من آماده ام با شما روابط 
مختلف  عرصه های  در  و  باشم  داشته  راهبردی 
این یک فرصت  اقتصادی پیشنهاد می دهد، خب 
است دیگر. فرصت های زیادی داریم. خود روسیه یا 

همسایگان مان همین طور«.
اما آنچه در مناظره روی داد این حد از شفافیت در 
نظرات جلیل درباره برجام و FATF و رابطه با جهان 
نبود، بلکه حتی به نظر می رسید، سعید جلیلی بعد از 
۱۱ سال حضور در اردوی آمادگی برای ریاست جمهوری 
این کاندیدا شدن، سعی می کند  از  بار پیش  و سه 
مسعود  که  البته  و  کند  بیان  را  نظراتش  محتاط تر 
پزشکیان نیز به وضوح از او می خواست که در بیان 
نظراتش صراحت داشته باشد و بار ها رو به دوربین 
اشاره کرد که ایشان )سعید جلیلی( مخالف برجام و 

FATF و رابطه با جهان است.
شاید بهتر باشد جلیلی دستکم حالا دقیق به جامعه 
او  برنامه  که  بدهد  توضیح  رای  برای کسب  هدفش 
بدون ارتباط بانکی با جهان درباره وضعیت فروش نفت 
و ارتباط با جهان و ادعای ۲۰۰ کضور چیست، وقتی 
ایران حتی در بازگشت پول نفت خود از کشور چین 

نیز به مشکل برخورده است.

چرا جلیلی همه واقعیت ها را درباره برجام و FATF نمی گوید

کتمان واقعیت برای رسیدن به صندلی پاستور؟! 
گروه اقتصاد - جلیلی، همواره به سخنان انتقادی خود علیه برجام ادامه داده و حتی اذعان کرد که از ابتدا مخالف بوده است: »امروز یک آقایی گفته است 
جلیلی از ابتدا با برجام مخالف بوده؛ بله، مخالف بودیم. بنده طبق وظیفه ام حتی قبل از اینکه در مجلس و شورای عالی این مخالفت را مطرح کنم، به آقای 
رئیس جمهور نامه نوشتم؛ آن را رسانه ای هم نکردم. گفتم به نظر ما می رسد که به این توافق ایرادات جدی وارد است؛ نه آنکه بگذاریم بعدا که خطا ها رو 

شد بیاییم و بگوییم.«

پورمحمدی 
البته در مناظره 
چهارم دور اول 

مناظره ها نیز 
بدون اشاره به 
شخص خاصی 

می گوید: 
»برخی از 

نامزد ها جاده 
صاف کن 
تحریم ها 

هستند. برخی 
از این آقایان 

تحریم و رنج و 
عذاب ایران را 

فرصت و نعمت 
می دانستند 

و همچنان 
می دانند.«

یک استاد اقتصاد دانشگاه بر این باور است که هسته سختی در اقتصاد ایران شکل 
گرفته که اگرچه آن را تاثیرناپذیر کرده است، اما منجر به یک لاک دفاعی شده که 
از تغییر می ترسد و سیاست های رئیس جمهور بعدی مشخص می کند آیا این لاک 

بسته تر می شود یا آغوشش را به سمت تغییر باز می کند.
پس از آن که انتخابات برای یک هفته دیگر به درازا کشید، دلار نیز به عنوان 
نشانگر تورم لحظه به لحظه در حال واکنش است. حالا چند روزی می شود که 
به کانال های بالاتر از ۶۰ هزار تومان رسیده و به تبعیت از آن قیمت برخی کالا ها 
نیزافزایش یافته است. چنین اقتصاد دست به ماشه ای حالا انتخاباتی را پیش روی 
خود دارد که نظرات اقتصادی دو کاندیدای آن دو سر یک طیف قرار دارد و هر یک 

سرنوشت متفاوتی را می تواند رقم بزند.
»سهراب دل انگیزان« استاد اقتصاد دانشگاه رازی نیز بر این باور است که هسته 
سختی در اقتصاد ایران شکل گرفته که اگرچه آن را تاثیرناپذیر کرده است، اما منجر 
به یک لاک دفاعی شده که از تغییر می ترسد و سیاست های رئیس جمهور بعدی 
مشخص می کند آیا این لاک بسته تر می شود یا آغوشش را به سمت تغییر باز 

می کند.
حرکت دلار رنج شد

سهراب دل انگیزان در تحلیل تحرکات اخیر بازار ارز با بیان این که رشد اخیر دلار 
هیجان ناشی از انتخابات نیست به اقتصاد ۲۴ می گوید: اگر ما متوسط نرخ تورم در 
سال را کمترین مقدار مورد انتظارش یعنی ۳۶ درصد در نظر بگیریم، در هر ماه ۳ 
درصد می شود. بر این اساس اگر ما سال را با دلار ۶۰ هزار تومان شروع کرده باشیم، 
این سه درصد چیزی حدود ۱۵۰۰ تا ۲ هزار تومان است؛ لذا وقتی که الان ماه چهارم 
سال است ما باید ۱۲ درصد نسبت به اول سال رشد داشته باشیم. ما در ابتدای 
تیر ماه می بینیم که دلار ۶۰ تومان را رد می کند. قدعدتا انتظار ما بر این است که 
متوسطش بین ۵۷.۵ تا ۶۲.۵ باشد، یعنی الان در رنج متوسط خودش می چرخد و 

هنوز اتفاق خاصی را درک نکرده است.

به گفته او بعدا ممکن است بعضی از اتفاق ها بیفتد و اثر بگذارد؛ مثلا رئیس 
جمهوری بیاید که شرایط تحریم ها و روابط خارجی را بدتر کند و به دنبال آن به دلیل 
وجود جو روانی و احساسات منفی تاثیرات محدودی را بگذارد. تاثیری که احتمالا از 
روز شنبه عصر با مشخص شدن نتیجه انتخابات آن را ببینیم. با گذشت یک تا دو 
ماه معلوم می شود هر رئیس جمهور قرار است چه کاری کند و اثر آن را واقعی تر 
می شود مشاهده کرد. اما در حال حاضر به نظرم دلار در رنج طبیعی خودش است 
و واکنش هایی که نشان می دهد ناشی از انتخابات نیست، یعنی ما باید نسبت به 

خرداد ۲ هزار تا ۲۵۰۰ تومان نوسان می داشتیم.
بازی دلار در لاک دفاعی اقتصاد

دل انگیزان در پیش بینی قیمت دلار در سایه دولت هر یک از این کاندیدا ها 
توضیح می دهد: اقتصاد ایران اقتصادی است که الان در پایین ترین دام تعادلی 
خودش به سر می برد. به گونه ای که ارزش اقتصاد ایران نسبت به قبل از تحریم ها 
به یک سوم رسیده است. از ۸۰۰ تا ۹۰۰ میلیارد دلار به نزدیک ۳۰۰ دلار رسیده است. 
این شرایط ما را وارد هسته سخت تاثیر ناپذیری می کند و از یک طرف سبب شده 
فعالان اقتصادی یک لاکی را دور اقتصاد ببندند که سعی کنند حداقل شکل گرفته را 
حفظ کنند. با این نگاه آن هسته شکل گرفته تاثیر کمتری نسبت به زمانی که اقتصاد 

۹۰۰ میلیارد دلار بود، می پذیرد.
به باور این استاد اقتصاد دانشگاه، با این نگاه تا وقتی رئیس جمهور بعدی وارد کار 
نشود و سیاست هایش را اعمال نکند، این اقتصاد لاک بسته آغوشش را به سمت 
پذیرش تغییر باز نمی کند. یعنی اقتصاد ما در یک لاک شدید دفاعی فرو رفته است. 
اولین کار هایی که هر رئیس جمهوری جدیدی باید انجام دهد این است که پذیرندگی 
را در اقتصاد ایران امکان پذیر کند؛ که از مسیر گشایش های بین المللی، تخصص 
گرایی و به کار گرفتن مدیران و وزرا و استانداران بسیار با توان حاصل می شود. البته 

که این ها نیز باید پذیرنده باشند.
اگر این دو کار انجام شود به گفته دل انگیزان آن وقت می توان انتظار داشت 

ایران آرام آرام به سمت پذیرندگی برود، ولی در شرایط کنونی که توان  اقتصاد 
مدیران ما کافی نیست و سیستمش در یک لاک بسته هیئتی و خالص ساز فرو 
رفته است، اقتصاد ایران هم در بخش دولتی و هم در سیستم فعالیت های تولیدی 
بخش خصوصی درگیر آن هسته سخت است. به همین دلیل همه چیز وابسته به 

رئیس جمهور بعدی است که آیا قرار است این لاک محکم تر شود یا آن را باز کند.
پالس مثبت طیب نیا به بازار ارز

علی طیب نیا، وزیر خوشنام دولت یازدهم که از او به عنوان فرمانده اقتصادی 
ستاد پزشکیان یاد می کنند به تازگی با بیان اینکه بهترین شاخص های اقتصادی ما 
مربوط به دوران خاتمی است، ابراز امیدواری کرده که وضعیت اقتصاد در دولت 

پزشکیان نیز شبیه به آن دوران بشود.
سهراب دل انگیزان در این باره به اقتصاد ۲۴ می گوید: در دوران آقای خاتمی ما اول 
قیمت بنزین را تغییر دادیم. بعد هر سال به اندازه نرخ تورم نرخ را تغییر می دادند. 
هیچ تاثیر خاصی نداشت و مردم خودشان می دانستند که خودشان را چطور و چقدر 
باید تطبیق دهند. در برق همینطور، در مورد ارز و تک نرخی کردنش نیز همینطور. 
صندوق ذخایر ارزی ایجاد شد که مازاد درآمد های ارزی به آن ریخته شود. در این 
زمان دولت یک رشد اقتصادی ۷.۵ تا ۸.۵ درصدی برای اقتصاد به وجود آورد و تورم 
از نزدیک ۴۹ درصد در سال ۷۴ به نزدیکی حدود ۱۰—۱۲ درصد رسید. این ها در 
آن زمان نشان می داد که یک انضباط مالی دقیقی اتفاق افتاده و قانون بر تشخص 

سوار شده بود.
این اقتصاددان می افزاید: در دوره بعدی این اتفاقات برعکس شد. متاسفانه افراد 
هیچ گونه قانون پذیری و انضباط مالی نداشتند. در سال ۸۴ تا ۹۲ اقتصاد ما چیزی 
نزدیک به ۸۰۰ ملیارد دلار درآمد نفتی داشت، اما بهم ریختگی و بی انضباطی شدید 
در دولت نهم و دهم سبب شد آن ۸۰۰ میلیارد دلار دود شود و به هوا برود. کل 
نیاز های سالانه کشور ما از دلار ناشی از نفت چیزی در حدود ۳۰ تا ۴۰ میلیارد 
دلار است. چیزی حدود ۶۰ میلیارد دلار هم بخش خصوصی درآمد ایجاد می کند. 

اگر تحریم نباشد همین ۱۰۰ میلیارد دلار برای چرخاندن کشور و اقتصاد در حد 
کنونی کفایت می کند. پس ما کلا ۳۵۰ تا ۴۰۰ میلیارد دلار در آن سال ها به دلار نیاز 

داشتیم. پس آن ۸۰۰ میلیارد دلار نزدیک ۴۰۰ میلیارد دلارش از بین رفت.
او تصریح می کند: سوال بنده این است که اگر آن ۴۰۰ میلیارد دلار الان در 
صندوق ذخیره ارزی ما باقی مانده بود، دلار آنقدر کاهش ارزش نشان می داد؟ 
در کشور هایی مثل روسیه دلار کاهش ارزش نشان می دهد، ولی نه به این اندازه 
که ۳ هزار تومان بشود ۶۰ تومان! با این دید انضباط مالی که در آن زمان وجود 
داشت و هماهنگی که میان مدیران متفاوت و همه قوا وجود داشت، باعث شد 
یک انضباط مالی خوب شکل بگیرد. مدیران متخصص تشخیص را کنار بگذارند 

و به قانون عمل کنند.
دل انگیزان همچنین یادآور می شود: این عوامل باعث می شود که ما یک اقتصاد 
قابل اعتماد و برنامه پذیر داشته باشیم. در دولت نهم و دهم نظام گزینش شایستگی 
بهم ریخت و همه افراد معمولی که شاید در حد مدیریت یک آرایشگاه هم نبودند 
آمدند و مدیریت های بسیار کلان گرفتند. این تمام سرمایه کشور را نابود می کند. آن 
زمان ما یادمان نمی رود که در قالب بنگاه های کوچک و زود بازده میلیارد ها دلار از 
پول های مملکت چطور نابود شد و هدر رفت. به نظر می رسد نگاه آقای طیب نیا نیز 

بیشتر از همین جهت شایسته سالاری و مقررات و انضباط مدیریتی و مالی است.

برای عصر شنبه بعد از انتخابات
بازار دلار در حالت  آماده باش درآمد


